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RAZISKAVE
Metod Di Batista in Marjan Juvan - Manč

VETERANSKE AKCIJE NA ČLANSKEM VRHU V LETU 2023

Mančeva uvodna razmišljanja
Od starih veteranov res ne moreš pričako-
vati kakšnih velikih revolucionarnih spre-
memb ali odkritij, saj še komaj razumsko 
sledimo mladim rodovom in njihovim no-
vim vrednotam, za katere smo seveda v 
marsikaterem delu mnenja, da so zgreše-
ne, pa tega ne upamo povedati na glas. 
Vsak četrtek, če le najdemo čas v razbur-
kanih vodah našega pokoja, se dobimo v 
čLanski vasi. 
Ob jutranji kavici je na prvem mestu dnev-
na politika. S tem smo žal zastrupljeni kot 
najhujši džankiji. Potem v obdelavo pri-
dejo tisti, ki niso prisotni, pa bi po našem 
mnenju morali biti. Ko so tudi njihove kosti 
obglodane, pa se priplazi v naše duše sla-
ba vest z vprašanjem: »Kaj bomo pa da-
nes počeli?« In se začne preštevanje: Kdo 
lahko vleče? Kdo lahko nosi? Kdo lahko 
koplje? Seveda je vse odvisno od dnevne 

psihofizične sposobnosti udeležencev, ki 
se vsakotedensko spreminja. In ko je vse 
določeno, se gre v jamo. To je procedura, 
ki nam jo omogoča čLanska vas, ali kot ji 
tudi rečemo, naša Varna Hiša. Tu se po-
čutimo svobodni in razbremenjeni vsako-
dnevnega prilagajanja okolici in drugim. Z 
leti je to vedno težje. Redkokdaj se naša 
debata dvigne nad 80 do 90 dB. Zaradi 
naglušnosti pod 60 dB tudi ne gremo, nad 
90 dB pa prav tako ne, da se na koncu po 
nepotrebnem ne prepiramo ali še kaj huj-
šega. Torej, vse po starem. Tako kot vsa 
leta do sedaj.
Zato se tudi Metodovo poročilo večinoma 
bere bolj kot »update« lanske kopije, ra-
zen seveda Radošce 3!
Rezultat triletne gradnje »rudniškega ja-
ška« Radošca 2 (glej GP 2023) je rogov-
je 10.000 let starega jelena (vapiti), najde-
no v podoru na globini približno 17 metrov 

in jama gre v pozabo. Res ne vem, za-
kaj smo vztrajali tako dolgo in »rudniški ja-
šek« poglobili na skoraj 25 metrov in za to 
porabili več kot leto dni. 
Ali nas je gnala želja po še enem rogovju? 
Ali želja po uresničitvi Žanove prerokbe, 
da se bo po najmanj »sedmih metrih« od-
prlo? Točke, od kje naj merimo, nam ni 
izdal!
Ali pa zgolj želja po nadaljevanju gradnje 
opor, ki naj bi držale podor v ravnovesju, 
kljub kršitvam vseh pravil fizike in statike? 
Sedaj vem, da nič od tega ni bilo res – 
enostavno smo kopali, da smo, predvsem 
pred seboj samimi in drugimi, opravičevali 

Levo: Manč v Radošci 2.
Desno: vhod v Radošco 3.
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naša tedenska druženja. Pred vedno bolj 
pogostimi vprašanji »A je kej perspektiv-
no?« nas je iz zadrege rešil Marko s svo-
jim novim »gedžetom« (telefon s termovi-
zijsko kamero). Idealno vreme pod ničlo 
v decembru mu je šlo na roko in našel je 
nekaj dihalnikov na drugi strani udornice 
Radošca. Prepričal in razsvetlil nas je kot 
prvošolčke s tortico in kokakolo. Pardon – 
s pasuljem s klobaso in pivom. Dal nam je 
nov zagon in novo vzpodbudo. V trenutku 
smo pozabili na kopanje v podoru, grad-
njo opor itd. Prekvalificirali smo se nazaj 
v kopače zasiganih ožin in ostrih skalnih 
robov. Bomo videli, kam nas bo to pripe-
ljalo. Že Metodovo poročilo vsebuje vse 

tehnične podrobnosti, jaz pa bi SAMO do-
dal, da bo ta Radošca 3 naš opravičljiv in 
prepričljiv izgovor za druženje v čLanski 
vasi še vsaj za nadaljnjih 50 akcij. Torej, 
za eno leto smo spet dobri. In spet lahko 
z gotovostjo upamo na preboj po sedmih 
metrih! Kakšno olajšanje!!!

Uvod v poročilo
Tudi v letu 2023 smo veterani nadaljeva-
li z našimi rednimi srečanji v čLanski vasi. 
Naše delo je bilo poleg osnovnega name-
na druženja urejanje zavetišča, kopanje v 
Radošci, praznovanje raznih rojstnih dni, 
logistična podpora Veteranski, priprava 
drv za zimo in še kaj bi se našlo. Tudi to 
leto smo zaključili s tradicionalnim novole-
tnim srečanjem. 
Kot kaže smo se to leto dokončno poslo-
vili od Najlepše hiše. Po prvih poskusih je 
novi lastnik dokončno opustil dejavnost 
gostinstva v tem »spomeniku« ljubljanske 
jamarije. Škoda, kava je bila vedno dobra! 
Sedaj zaključujemo v Pipa baru, kjer ima-
jo tudi dobro kavo!

Veteranska 2023 
Tudi v letu 2023 je bila uspešno izvedena 
Veteranska. 
44. Veteranska je bila izvedena zadnjo so-
boto v maju, to je 27. 5. 2023. Udeležba 
veteranov je bila razmeroma šibka. Leta!?
Veterani smo pred akcijo uredili zavetišče, 
okolico in vse ostalo, kar je potrebno za 
dobro vzdušje. Dodatno smo uredili spo-
dnji del ferate.
Kot vedno smo veterani že zjutraj začeli 
pri Miri in Francetu v Lazah. Njuno gosto-
ljubje je tradicionalno in vedno na vrhun-
ski kvaliteti dobrot.

Zgoraj levo: praznovanje 
Juretovega 90. rojstnega dne. 
Zgoraj desno: Zavetišče. 
Spodaj: 44. Veteranska.
Naslednja stran: Kulinarika.
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Najdena jama je še vedno zanimiva in 
jamsko domača. Kot ponavadi smo uživali 
v njenih velikih dvoranah, zmerni plezariji, 
kapniškem okrasju, blatu, vodi in veliča-
stnih rovih.
Kot vedno je bila udeležba standardno 
dobra. Veterani smo veseli, da je vedno 
več najmlajše generacije, ki uživa v plaze-
nju po Najdeni in ob druženju vseh gene-
racij DZRJL.
Tudi tokrat je bila udeležba okoli 50 čla-
nov. V jami je bilo preko 30 udeležencev. 
Vse je teklo kot po navadi, v dobro uteče-
nem stroju.
Obisk v jamo je bil iz dveh smeri. Bolj 
»gajstni« so šli skozi Krastačo, večina pa 
po »klasiki«, preko ferate. Zaključili smo 
z obveznim šampanjcem pri veličastnem 
Hanzovem kapniku.
Druženje je trajalo pozno v noč. Zjutraj je 
bilo še veliko članov na obveznih jajcih s 
slanino.
Zadnji so zapustili čLansko vas po 12. uri.

Kopanje v Radošci 2 in 3

Radošca 2
Tudi v letu 2023 so se akcije izvajale pra-
viloma ob četrtkih. V Radošci 2 smo do 
konca leta dosegli stoto akcijo. Skupaj je 
bilo v tem letu 26 akcij. Jama se je vse-
skozi nadaljevala med steno in podorom. 
Kopanje je bilo razmeroma enostavno, 
podaljševal pa se je transport. Zato so 
bile potrebne kar velike »vlečne« ekipe in 
vmesne deponije. Ker nismo zaznali nobe-
nih sprememb ali namigov za kakršnokoli 
spremembo, smo delo v tej jami prekinili.
Dodatno je Mare s termokamero preiskal 
morebitna »topla« mesta v Radošci 2. Ne-
kaj metrov pod vhodom je najprej zaznal 
neko anomalijo, ki pa se pozneje ni več 
pojavila. 
Kljub temu smo na eni akciji odprli to mes-
to in ga imenovali Radošca 2.2.
Radošca 2 ni dokončno izmerjena. Po 
ocenah pa smo prišli preko 25 metrov 
globoko.

Radošca 3
Mare je nato v decembru s pomočjo ter-
mokamere odkril topla mesta na področju 
Radošce 1. V dveh »singl« akcijah je od-
kopal vhod v prostor iz katerega je pihalo 
z »jamsko« temperaturo 9 °C.
Njegovo delo smo nadaljevali z razširitvi-
jo vhoda na veteranske dimenzije in dali 
jami ime Radošca 3. 

Uredili smo tudi vso zunanjo infrastrukturo 
– plato in dostopne poti v strmem pobočju.
V decembru smo imeli dve akciji v Radoš-
co 3. Delo v tej jami spodbuja razmeroma 
visoka temperatura, ki je višja kot v enki 
in dvojki!?
Tehnologija dela v tej jami je povsem dru-
gačna kot v dvojki (ki je v podoru). V troj-
ki se kaže rov oz. brezence v kompaktni 
skali. Bomo videli ...

Povzetek dogajanja
Tudi v letu 2023 je bila ekipa bolj ali manj 
standardna: Mare, Manč, Marjan, Mod-
rc, Metod, Klok, Fofr in nepogrešljivi Ičo v 
čLanski vasi. Občasno so se udeleževali 

tudi Jure T., Ejč, Jure K., Andrej (vrtnar) 
in Brajko.
V letu 2023 smo držali standard kulinarike 
na visokem nivoju. Vse več je kuharskih 
izdelkov, za katere poskrbijo s kuhinjo na-
navdahnjeni člani veterani. V tem se naj-
večkrat izkaže Ičo.
Ob obletnici smo obiskali Žanov grob. 
Tudi v čLanski vasi je dostikrat prisoten v 
naših debatah in obujanjih spominov na 
vse pestre dogodke v njegovi družbi!
S posebnim dogodkom smo proslavi-
li Juretov 90-ti rojstni dan. Udeležil se ga 
je še en devetdesetletnik, Miran. Oba sta 
nam svetla zgleda, kako je treba upravljati 
s starostjo.
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